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Â. Â. Ìåæåáîâñêàÿ

Áèáëåéñêèå ìîòèâû â ðàññêàçå  
Ë. Àíäðååâà «Åëåàçàð»
Библейские мотивы в русской литературе всегда были отражением духовного опыта 

писателей, стремлением к всеохватности, веры в силу человеческого духа, в его преобра-
жающую божественную природу. Статья посвящена анализу библейских мотивов в рас-
сказе Л. Андреева «Елеазар». Основное внимание уделено андреевской интерпретации 
библейской легенды о воскрешении Лазаря, обосновывается мысль о причинах столь 
резкого расхождения писателя с традиционным евангельским сюжетом. Автор статьи 
приходит к выводу, что подобное обращение с текстом священного писания является 
своеобразной попыткой Л.Андреева «расшатать веру», дать собственную трактовку 
библейского сюжета, домыслить его. Для писателя важна не разрушительная сила того, 
кто, познав смерть, приобщал других к ужасу Бесконечного, а преодоление этой силы 
пробуждением любви к людям, к жизни.

Ключевые слова: Л. Андреев, Библия, Евангелие, Елеазар, евангельский сюжет, 
библейские мотивы, человек и Бог, личность и бессмертие.
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V. Mezhebovskaya

Biblical Motifs in the Story «Eleazar» by Leonid Andreev
Biblical motifs in Russian literature have always been a reflection of the spiritual 

experience of writers, the desire for inclusiveness, faith in the power of the human spirit and 
in its transforming divine nature. The article is devoted to the analysis of biblical motives 
in L. Andreev’s story “Eleazar”. The main attention is paid to St. Andrew’s interpretation of 
the biblical legend about the resurrection of Lazarus, the idea of the reasons for such a sharp 
discrepancy between the writer and the traditional gospel story is substantiated. The author of 
the article comes to the conclusion that such treatment of the text of the Holy Scripture is a kind 
of attempt by L. Andreev to “shatter faith”, to give his own interpretation of the biblical story, 
to conjure it up. What is important for the writer is not the destructive power of the one who, 
having known death, introduced others to the horror of the Infinite, but the overcoming of this 
power by awakening love for people, for life. 

Key words: Leonid Andreyev; the Bible; the Gospel; Eleazar; the Gospel story; biblical themes; 
man and God; the personality and immortality.
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